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Ple de les Corts Valencianes realitzat el dia 15 d’octubre 
de 2020. Comença la sessió a les 10 hores i 5 minuts. 
Presideix el president de les Corts Valencianes,  
senyor Enric Morera i Català. Sessió plenària  
número 25. Segona i darrera reunió.

El senyor president de les Corts Valencianes:

(Inoïble) ... mitjans gràfics.

Molt bon dia, senyories. Anem a continuar el nostre 
treball d’esta sessió de Ple, és la número 25 de la present 
legislatura . Senyories, es reprèn la sessió .

(El president colpeja amb la maceta)

Compareixença del president del Consell per a respondre les 
preguntes d’interès general per a la Comunitat Valenciana, 
formulades pels grups parlamentaris

El senyor president de les Corts Valencianes:

Passem al punt huité, l’anterior punt 7, que és 
compareixença del president del Consell per a respondre 
a les preguntes d’interés general per a la Comunitat 
Valenciana formulades pels grups parlamentaris.

Coneixen vostés el procediment, articulat en el nostre article 
173, i sense més dilacions done la paraula a la síndica del 
Grup Parlamentari Popular la il·lustre diputada Isabel Bonig .

La senyora Bonig Trigueros:

Gràcies, senyor president.

Senyor Puig, senyors consellers.

En primer lugar, quisiera manifestar el apoyo de mi 
partido, el Partido Popular de la Comunitat Valenciana, al 
estado de derecho y a la independencia del Poder Judicial . 
(Aplaudiments) Manifestarnos en contra de la reforma del 
Consejo General del Poder Judicial por ser anticonstitucional 
y por no ser propia de estados democráticos.

Mire, al final las actuaciones –como no lo hace usted, pues, 
lo tengo que defender yo, ¿no?– todas las actuaciones, 
incluso las bravas actuaciones, de su gobierno en la justicia 
salen a la luz. Sí, señora Bravo, al final todo se sabe. 
(Aplaudiments)

Mire, «El peor elemento de crispación –sí, sí– y de falta de 
concordia es que haya comunidades autónomas con una 
financiación mucho más beneficiosa que otras». Eso lo decía 

usted . Mientras tanto, ahora el señor Sánchez, el gobierno 
del Partido Socialista y de Podemos, están negociando los 
fondos europeos y los presupuestos en una mesa bilateral 
con separatistas, con comunistas, con Bildu y amigos de 
terroristas, mientras estamos esperando que usted defienda 
lo que corresponde a los valencianos. Antes se le rompía la 
voz, se le rompió la voz, pero contra Mariano Rajoy y el PP; 
antes montaban pollos y antes se colocaban detrás de la 
pancarta . Ahora, sumisión total .

Por eso le pregunto, señor Puig, ¿cuándo cree usted que 
el gobierno del señor Sánchez materializará el cambio del 
modelo de financiación?

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Una vegada formulada la pregunta per part de la síndica del 
Grup Parlamentari Popular passarem a . . . (Veus) Els recorde 
que les repreguntes podran ser formulades des de l’escó, 
inclús asseguts si es troben més còmodes .

I sempre hem d’agrair als serveis de la cambra, als serveis de 
neteja, perquè procuren l’estat de seguretat. Moltes gràcies.

Té la paraula el president del Consell per respondre a la 
pregunta que s’acaba de formular.

El senyor president del Consell:

Moltes gràcies, president .

I, en primer lloc, molt bon dia a totes i a tots .

Agrair-li el debat que ha fet la Mesa per tal de que tots 
puguem i totes puguem estar ja ací. Per tant, desitjar-los el 
millor a tots vostés i a les seues famílies en este moment.

El Govern d’Espanya, senyora Bonig, el govern actual 
d’Espanya, ha estat el primer que ha reconegut formalment 
l’infrafinançament als valencians i que ja, en este temps, ha 
donat passes en una direcció correcta i beneficiosa per a la 
Generalitat i per a la Comunitat Valenciana .

D’una banda ha ofert, en estos moments, els recursos 
econòmics i l’oxigen financer per tal que, finalment, almenys 
en este trànsit, poguérem estar en la millor de les situacions 
possibles. I ho hem estat, mai havia passat allò que ha passat 
en estos moments de tindre fonts suplementàries a les 
ordinàries .

En qualsevol cas, això és suficient? Per suposat que no. 
Este govern continuarà reivindicant, com ha fet sempre, la 
necessitat d’un finançament just i un finançament estable 
amb suficiència financera per a la Comunitat Valenciana.

El que va passar l’altre dia al consell de política fiscal és 
un pas endavant, però hi ha que anar molt més enllà. I, en 
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qualsevol cas, li he de dir que perquè hi haja eixe canvi 
estructural es necessita necessàriament un acord del 
Congrés dels Diputats. Jo el que li demanaria és que el PP 
no continue bloquejant també este acord, (aplaudiments) que 
no el continue bloquejant.

I, de moment, hi ha un avanç molt important que s’ha 
produït i és l’avanç de eliminar la regla fiscal per a estos 
períodes. El dimarts es votarà, què votarà el Partit Popular? 
(Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, president .

Continuarem amb la pregunta de control, ara..., ara, 
continuarà formulant la pregunta la síndica del Grup 
Parlamentari Popular a la qual done en este acte la paraula.

La senyora Bonig Trigueros:

Gracias, señor presidente .

Señor Puig, le pedimos, simplemente, que haga lo mismo 
que le pedía y le pida al señor Sánchez lo mismo que al 
señor Rajoy, un cambio del modelo de financiación, ya, y no 
parches, lo mismo . (Aplaudiments) De hecho, algunas de las 
pancartas que ustedes utilizaban, probablemente las tengan 
escondidas, guardadas, en la sede, sáquenlas, sáquenlas.

Mire, ustedes y sus socios hicieron presidente al señor 
Sánchez con un compromiso, cambiar el modelo de 
financiación en ocho meses. Y han pasado los ocho meses y 
¿cómo estamos? Pues, seguimos igual, sin cambiar el modelo 
de financiación y, además, sin el fondo de nivelación. ¿Va 
a ser usted, señor Puig, decisivo? ¿Van a ser ustedes, los 
de Compromís, señora Oltra, decisivos? ¿Y los socios de 
Podemos?

Mire, porque ¿saben ustedes para qué necesitamos dinero? 
Necesitamos dinero, señor Puig, para hacer más PCR, que 
somos la comunidad que menos PCR hace; necesitamos 
dinero para atender para reforzar la atención primaria 
y proteger a nuestro personal sanitario; para acabar 
con las listas de espera en sanidad, que son horrorosas 
y escandalosas; para pagar la dependencia y reforzar 
la atención en los centros de mayores; para ayudar a la 
hostelería, la restauración, a los pymes, a los autónomos, 
ampliando las líneas de crédito del ICO con las suyas, con las 
del IVF, y dándoles plazos de carencia de dos años .

Necesitamos ese dinero para ayudar a dos de cada tres 
autónomos que ustedes han dejado en la estacada, 
(aplaudiments) 84.000 autónomos sin dinero que se mueren 
y que el síndic defiende y está investigando. Necesitamos 
apoyar a los MIR, ¿sabe usted qué les ofrece a los MIR? 
Una subida salarial a los 2.640 MIR, a gente preparada, la 
mejor, la generación más preparada, 2 millones de euros, 
40 euros mensuales. Solo su hermano se ha llevado, en 
cinco años, 2 millones de euros. ¡Qué vergüenza, señor 
Puig! (Aplaudiments)

Necesitamos atender a los 1.342.000 valencianos que están 
en riesgo de pobreza y exclusión social . Mire, necesitamos 
más dinero, señor Puig, claro que lo necesitamos, pero 
también necesitamos no despilfarrar el poco dinero que 
tenemos, es una cuestión de prioridades políticas, es una 
cuestión de principios, de moral y de ética.

¿Sabe usted, señor Puig, cuántas…, se podría ayudar a 
cuántas pymes, pequeña y mediana empresa, al ocio 
nocturno, a la restauración, al mundo de las fiestas, a la 
ganadería, a la agricultura,(aplaudiments) a las familias 
vulnerables que no pueden comer y hacen colas de espera 
en las ONG o en Cáritas y la Iglesia Católica, sabe usted, con 
los 20 millones que se va a gastar usted y su gobierno en 
asesores, con los 2 millones que le ha dado a su hermano, 
con los 724 millones que ha ampliado el sector público 
valenciano con enchufados, con el deute de la televisió 
pública À Punt, 100 millones en dos años y que no ve nadie?

Señor Puig, ¿puede usted dormir tranquilo sabiendo que los 
valencianos cada vez sufren más y van a sufrir más y usted 
y los 330 intocables del Consell no han renunciado ni a uno 
solo de sus privilegios? (Aplaudiments) Usted, socialista, 
obrero y de izquierdas. Lo que es la izquierda, no generan 
riqueza, sino que viven de la riqueza que generan otros.

Señor Puig, tiene el apoyo del Partido Popular. (Veus) Si 
usted para pactar estos presupuestos y para muchas más 
cosas, para reclamar una financiación, si quiere blindar 
los servicios públicos, acepte la mano tendida del PP y 
blindemos por ley el presupuesto de la sanidad pública . 
(Aplaudiments) Si usted habla de colaboración público-
privada, el PP también defiende el modelo.

Y para acabar, señor Puig, explíqueme, ¿qué criterio sigue 
su gobierno sin técnicos sanitarios o políticos para defender 
la colaboración pública, sí, según sean algunas empresas, 
y hablar de privatizaciones si son otras empresas? ¿Qué 
criterios? ¿Por qué en unos casos sí y en otros no? Porque 
si ustedes están a favor de todo lo público, nosotros lo 
podríamos entender. Nosotros defendemos, no a las 
empresas, el modelo .

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies .

La senyora Bonig Trigueros:

Y si no me responde, quizás, presidente, la respuesta esté en 
este auto del Juzgado de Instrucción 21 de enero del 2018. 
Aquí está la verdad.

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .
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Per a respondre a la pregunta plantejada, té la paraula el 
president del Consell .

Quan vosté vullga, president.

El senyor president del Consell:

Moltes gràcies, president .

Moltes gràcies, senyora Bonig .

Realment cada al·lusió que vosté fa a un acord ve precedida 
d’una desqualificació global de tot, (aplaudiments) de 
les persones, de . . ., per tant, realment, és poc creïble, 
sincerament, qualsevol...

Però, en qualsevol cas, li vull dir una cosa. Mire, estigues 
tranquil·la, el sistema públic de salut valencià està 
absolutament blindat, no necessite cap llei. Perquè, sap 
el què passa? Que només en estos anys hem augmentat 
més de mil milions la inversió en sanitat a la Comunitat 
Valenciana . (Aplaudiments) Per tant, estiga tranquil·la.

I respecte a la qüestió de fons, és, efectivament, el que vosté 
diu, és una qüestió de model. Nosaltres no estem en contra 
de les empreses –ho estem demostrant, clarament– no és 
això. El problema és que el model que vostés van fer és un 
model fracassat, que vostés ja en el seu moment van tindre 
molts problemes, si no pregunte-li-ho a l’exconseller que va 
demanar també a una altra concessionària. Per què? Quin és 
el problema? És que eixe, el model PP, és un model fracassat 
i de privatització de la sanitat. I això no ho anem a consentir. 
(Aplaudiments)

I, mire, pot fer tones i tones de demagògia, però en això 
dels eventuals que són el gran problema del pressupost 
de la Generalitat. Jo li dic, simplement, que actue en 
conseqüència, només la presidència de la Junta d’Andalusia 
té més eventuals que tot el govern valencià. (Aplaudiments) 
Imagine’s, comence .

I no vaig a parlar-li d’eixa comunitat que té vosté com a 
exemple, eixa presidenta que és el gran exemple, el gran 
valor del Partit Popular. 262, és a dir, 3 vegades més que 
la Comunitat Valenciana. Per tant, on està el problema? 
(Aplaudiments) Actuen en conseqüència, actuen en 
conseqüència.

Mire, nosaltres, efectivament, en estos moments estem 
preocupats, sobretot, i ocupats, sobretot, en allò que és 
fonamental que és l’intentar superar la pandèmia. I, per 
això, la Comunitat Valenciana està en una millor situació 
que altres, sobretot per l’esforç dels professionals d’atenció 
primària i pels professionals de salut pública.

Però, també, perquè des de la direcció política de la 
Generalitat s’ha actuat tenint en compte als assessors 
científics i tenint en compte als professionals. I, en eixe 
sentit, anem a continuar. Quan la Comunitat de Madrid tenia 
200 rastrejadors, nosaltres teníem ja més de mil. I li anuncie 
avui que, a més a més, anem a contractar 260 rastrejadors 
més, (aplaudiments) perquè és ara el moment d’aturar la 
pandèmia .

I també li puc dir que demà el Consell aprovarà el programa 
d’autoconcert en els CIPS d’atenció primària, que és una 
vella reivindicació de l’atenció primària i anem a continuar 
per superar una situació que sabem que és molt difícil en 
atenció primària .

I pel demès, en allò que venia la pregunta, que no ha 
formulat en absolut, li tinc que dir que el govern valencià, 
ara i sempre, defensarà el sistema de finançament que es 
mereixen els valencians . (Aplaudiments)

 
El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies .

Continuarem ara en la pregunta de control. Té la paraula 
l’il·lustre diputat José Juan Zaplana .

 
El senyor Zaplana López:

Señor presidente, el 28 de febrero pusieron en marcha el 
teléfono 90030555. Según la consellera, este dispositivo 
comenzó con cuatro puestos de trabajo que fueron 
ampliándose hasta veinte, veinte puestos para cinco millones .

Muchas personas fallecieron esperando esa llamada. ¿Qué 
hacen ahora con el teléfono de la desesperanza? Privatizarlo. 
2.684.000 euros para cuatro meses, por emergencia, sin 
licitación, sin concurso y a dedo .

PCR, ustedes dicen que podemos hacer 15.000 pruebas al 
día. Los últimos meses estamos haciendo 8.000, y estamos 
48 puntos por debajo de la media nacional. ¿Cómo lo ha 
solucionado? Privatizándolo. 4.840.000, por emergencia, sin 
licitación, sin concurso y a dedo .

¿Cómo se supervisa el control de calidad del material 
sanitario de protección que han comprado ustedes 
en China? Privatizándolo. 36.000 para seis meses, por 
emergencia, sin licitación, sin concurso y a dedo .

Plan de choque. Asistencia en el COVID. ¿Quién está 
privatizando la sanidad, señor Puig? La está usted entregando 
a la privada a dedo, señor Puig. ¿Podría aclararme su concepto 
de público-privado? ¿Podría aclararme si los trabajadores de 
Torrevieja van a incorporarse a una empresa pública, señor 
Puig? (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

La pregunta que s’ha formulat serà contestada per 
l’honorable consellera de sanitat . Té vosté la paraula, 
consellera .

 
La senyora consellera de Sanitat Universal i Salut Pública:

Mire, señor diputado, este gobierno siempre ha contado 
con la colaboración de la sanidad privada cuando ha sido 
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necesario y cuando no hemos podido llegar a poder atender 
todas las necesidades .

Pero usted no confunda la colaboración con la sanidad 
privada con ceder la gestión pública a una empresa privada 
(aplaudiments). Porque hoy hay dos…

El senyor president de les Corts Valencianes:

Senyories .

La senyora consellera de Sanitat Universal i Salut Pública:

…modelos muy distintos. El modelo que usted defiende 
es que los beneficios que se obtienen van a parar al 
accionariado de la empresa privada . (Remors i aplaudiments) 
Y los beneficios de la sanidad pública van a la salud de los 
valencianos y valencianas . (Aplaudiments)

De todas formas, si usted quiere conocer verdaderamente la 
verdad del modelo del Partido Popular, lo hace la sentencia 
Gürtel. (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies .

Senyories, escoltarem la pregunta que formula la síndica 
adjunta del Grup Parlamentari Popular.

La senyora Ortiz Vilella:

Muchas gracias, señor presidente .

Señora Barceló, de cobrar dividendos le pregunta al señor 
Puig el periódico Levante (aplaudiments). ¿Sabe de lo que le 
voy a hablar, verdad, señor Puig?

El senyor president de les Corts Valencianes:

Senyories .

La senyora Ortiz Vilella:

¿O alguien cree en esa bancada que me voy a callar por 
que salgan algunas informaciones todos los miércoles 
periódicamente? Eso es que no me conocen.

Sus hermanos se presentaron en 2019 con tres empresas: 
Comunicación Mas Mut y Lamp Telecom a una subvención 
financiada con fondos europeos. Para justificar las 
subvenciones, sus hermanos presentan tres facturas 
proforma, 312.000 euros, ni uno ni dos.

Señor Puig, ¿sabe qué empresa emite las tres facturas? Kriol. 
¿Quién es Kriol? La empresa de los socios de sus hermanos, 
que decían que se iban a forrar cuando usted llegara a la 
Generalitat. Es la misma trama de siempre, 312.000 euros 
justificados por sus hermanos con facturas de sus socios.

Señor Puig, le anuncio que el Partido Popular va a llevar a 
la Oficina Europea de Lucha contra el Fraude en Bruselas, 
la Olaf, estas subvenciones y las que le relaté en el Pleno 
anterior, por tratarse de fondos europeos. Queremos que se 
investigue.

Y, por todo ello, le pregunto: ¿piensa usted que a estas 
alturas alguien cree que usted no sabe nada de todo esto?

¿Cree usted que esta es la mejor carta de presentación de la 
comunidad para recibir fondos europeos?

Espero que alguien sea valiente en la bancada azul y me 
conteste a lo que acabo de preguntar.

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Li contestarà l’honorable conseller d’Hisenda i Model 
Econòmic .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Com ja li he dit moltes vegades, arriba un moment que ja 
no indigna. No crec que siga poca vergonya quan el Partit 
Popular parla de temes que afecten la corrupció.

Li vaig dir l’altre dia, i vosté ho va manipular, me pareix 
d’una tendresa política que el Partit Popular, (inintel·ligible)  . . . 
política, que plantege estos temes. Perquè ací estem parlant 
d’unes empreses que van a uns concurs públics i que està 
supervisat perfectament per l’administració.

I si no s’ha fet per alguna cosa, se corregirà. El problema 
és quan una diputada planteja un tema [quan acaba de ser 
sentenciada pel tribunal perquè paguen quatre milions i mig]1 
(aplaudiments). Com és possible? Tornaria, senyories, al vell 
lema, no? Quina poca vergonya.

Quina poca vergonya, perquè ací volen foradar durant cinc 
anys sobre una cosa que resulta que no han trobat res, que 
el mateix fiscal diu que estan manipulant tot el procediment, 
perquè és una acusació particular del Partit Popular.

I ara, quan resulta que els ciutadans d’Oriola han de pagar 
quatre milions i mig, ella mira cap a un altre lloc, parlant del 
nord del país . Vinga, va! (Aplaudiments)

1 Expressió retirada per la Presidència, per Resolució de 28 
d’octubre de 2020, en compliment de l’article 105.3 del  
Reglament de les Corts Valencianes .
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El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Senyoria, per a què demana vosté la paraula?

La senyora Ortiz Vilella:

Me acaban de imputar un delito, y es falso. (Remors)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Senyoria… Senyories, per favor. Senyories. Senyoria, 
senyoria, senyoria, jo he escoltat… Senyora Eva Ortiz, no té 
vosté la paraula. Que no té vosté la paraula.

Que he escoltat amb molta atenció, com faig sempre, però 
encara més, la resposta del conseller Vicent Soler, i de cap 
de les maneres incidix en l’article 70 del nostre reglament. 
No l’ha imputat a vosté de res . (Remors i veus)

Senyoria, he escoltat perfectament el que ha dit Vicent Soler 
i no l’ha acusat en cap moment de la... Ha dit que hi ha hagut 
una sentència... Val, moltes gràcies, però no afecta a vosté 
l’article 70. (Remors)

He escoltat perfectament... Senyories, anem a continuar... 
(Veus) Senyoria, ja li conteste jo. Senyora Ortiz... Moltes 
gràcies, moltes gràcies, senyoria . Moltes gràcies . Moltes 
gràcies, senyoria . (Veus)

Senyories, per favor, anem a continuar la sessió de control, 
ara en la pregunta que formula el síndic del grup... (Veus) 
Senyories, per favor, escoltarem amb silenci la pregunta que 
va a formular el senyor Cantó.

Senyories, per favor. Senyories, per favor, escoltarem la 
pregunta que formula, en nom del Grup Parlamentari 
Ciudadanos, el síndic il·lustre diputat senyor Toni Cantó . 
Quan vosté vullga, senyoria. (Veus)

Senyoria, per favor. Escoltarem la pregunta que formula el 
síndic del Grup Parlamentari Ciudadanos. Quan vosté vullga, 
senyoria .

El senyor Cantó García del Moral:

Señor Puig, ¿piensa subir los impuestos a la clase media y 
trabajadora valenciana? (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies .

Li contestarà el president del Consell .

El senyor president del Consell:

President .

Muchas gracias, señor Cantó .

Ni lo hemos hecho nunca ni lo haremos .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies .

Continuarem amb la formulació de la pregunta per part del 
síndic del Grup Ciudadanos al president del Consell, des del 
faristol. Té vosté la paraula, senyor Cantó, per a concretar la 
pregunta. Quan vosté vullga, senyoria.

El senyor Cantó García del Moral:

Por supuesto que lo han hecho, señor Puig. Lo que quiero 
saber es si van a volver a hacerlo . No sabemos cuál es su 
propuesta. Sí que sabemos cuál es la propuesta de sus 
socios .

Compromís nos sorprendió hace días, vimos que a usted 
también, con su propuesta respecto a los presupuestos, 
en mitad de una crisis dramática. Su propuesta era més 
impostos .

No hablaba de cómo adelgazar la administración valenciana . 
Ayer leíamos cómo el presupuesto para entes y empresas 
que dependen de la Generalitat se ha incrementado en 700 
millones desde que gobiernan ustedes. 700 millones.

Ustedes, por ponerlo en situación, han dedicado 1.000 a 
combatir la pandemia. 600 los han dedicado a sanidad. Para 
los autónomos, dedicaron 57 millones que se agotaron en 
una hora, 57 millones frente a 700. Acaban de tumbar una 
propuesta para ayudar a los autónomos .

En la comunidad que ustedes construyen, señor Puig, 
sale a cuenta ser un alto cargo del PSOE, de Compromís 
o de Podemos, pero no sale a cuenta ser autónomo . Pero 
para eso, para lo de adelgazar la administración, no habló 
Compromís . Habló de més impostos .

Tampoco hablaron de incentivos fiscales, no, més impostos . 
Son ustedes más de palo que de zanahoria. No presentaron 
plan alguno para modernizar la economía valenciana . No, 
més impostos . 

La medida de Compromís de subir los impuestos a aquellos 
que cobran más de 140 o 175.000 euros es un señuelo 
inútil, señor Puig, usted lo sabe. Recaudó, con esa medida, 
en el 2017, 11 millones de euros. ¿Qué va a hacer con esa 
cantidad?

Su gasto en altos cargos y asesores es de 53 millones de 
euros. No le llega ni para pagar el sueldo a sus enchufados, 


